

# المجلة الجزائرية للعلم السياسية والعلاقات الدولية



ISSN 1111-2115

دورية علمية دولية محكمة تصدرها  
كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية - جامعة الجزائر 3

## محتوى العدد

### المقالات

- سياسة روسيا الخارجية (1992 - 2014) : القدرات، الرهانات والتحديات  
د. محمد مجدان
- نحو نظرية اللاقطبية في النظام الدولي: مقاربة جديدة لدراسة التحول في النظام الدولي  
د. أمينة رباحي
- العلاقة بين بناء الدولة وبناء السلام في القرن الإفريقي  
البروفيسور. ريدي باركتيب
- تداعيات العولمة على سيادة الدولة الوطنية  
د. العربي فاروق

### الدراسات

- استراتيجية الجزائر انجاه الأحداث الأخيرة في الساحل  
أ. د. بلقاسم ايراتني
- الضمان الاجتماعي في الجزائر: نظام موحد ومستقر  
أ. د. محمد نصر الدين قريش

### المحاضرات

- تحديات أوباما في الشرق الأوسط  
البروفيسور. ويليام كوانت

العدد الرابع - ديسمبر 2015

# المجلة الجزائرية للعلوم السياسية والعلاقات الدولية



دورية علمية دولية محكمة، تصدرها  
كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية-جامعة الجزائر 3

العدد الرابع  
ديسمبر 2015

الرقم الدولي المعياري للدورية  
ردمد : 1111-2115  
الإيداع القانوني : 121-2014

## المراسلات

العنوان : هيئة تحرير المجلة ، كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية

11 شارع دودو مختار ، بن عكنون ، 16028

(ص ب: 62 ، الأبيار) - الجزائر

البريد الإلكتروني: journal.psir@gmail.com

الموقع الإلكتروني: www.univ-alger3.dz

أنجز طبعه على مطابع

ديوان المطبوعات الجامعية

1، الساحة المركزية - بن عكنون  
الجزائر

© حقوق الطبع والنشر محفوظة لكلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية

تعبر المواد المنشورة عن وجهات نظر وآراء كاتبها ولا تتحمل المجلة

أو المؤسسة التي تصدرها أية مسؤولية في ذلك

- الرئيس الشرفي للمجلة: أ. د رابح شريط  
مدير جامعة الجزائر 3

- مدير المجلة مسؤول النشر: أ. د بلقاسم إراتي  
عميد كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3

### الهيئة الشرفية

- أ. د عمار بوحوش (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)  
أ. د كليمنت. م. هنري (جامعة تكساس أوستن، الولايات المتحدة الأمريكية)  
أ. سكينه دامية (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)

### هيئة التحرير

- مدير التحرير: أ. د محمد سليم قلالة  
نائب مدير التحرير: د. ليندة لطاد بن محرز  
الأعضاء: د. عبد الحليم غازلي  
أ. دورية بن طيبيل

### اللجنة الاستشارية

- أ. د سالم برقوق (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د اسماعيل ديش (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د والحاج فرديو (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د بلقاسم بومهدي (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د مسعود شعنان (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د عبد العزيز جراد (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د عبد القادر محمودي (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. مختار مزراق (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. عبد الكريم نايت عبد الرحمن (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)

## لجنة القراءة

- أ. د شبيبة العايب (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د محمد نصر الدين قريش (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د صالح زياتي (كلية الحقوق والعلوم السياسية، جامعة الحاج لخضر، باتنة)
- د. مولود مسلم (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. مصطفى صايح (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. سفيان صخري (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د حسين بوقارة (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. لحسن زغدار (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. جلول العقون (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. نجية مقدم (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. كنزة مغيث (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د عبد الوهاب بن خليف (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. زهرة تيغزة (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. سعيد قاسمي (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د عامر مصباح (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. عز الدين قطوش (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. مصطفى بن عبد العزيز (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. عبد النور بن عنتر (جامعة باريس 8، فرنسا)
- د. ادوارد سولير (مركز الدراسات الدولية والتوثيق ببرشلونة، إسبانيا)

المجلة الجزائرية للعلوم السياسية والعلاقات الدولية دورية علمية دولية محكمة نصف سنوية، صدر أول عدد لها سنة 1984، تهدف إلى تنمية الدراسات النظرية والتطبيقية في مجال تخصصها، من خلال نشر الأوراق البحثية ذات الجودة العلمية، كما تعنى بعرض ملخصات الرسائل الجامعية التي تمت مناقشتها وإجازتها، وقراءة للكتب المتميزة والتقارير الجديدة. بالإضافة إلى نشر أعمال الملتقيات والمحاضرات والندوات وورش العمل التي تنظمها كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية.

وبهذه الصفة تسعى المجلة إلى أن تكون وسيلة اتصال وتبادل للمعارف والخبرات بين نخبة الباحثين في مختلف الجامعات الوطنية والأجنبية، وآلية للتعريف بنشاط مخابر وفرق البحث المختصة في العلوم السياسية والعلاقات الدولية على الصعيد الوطني والدولي.

كما يكمن الهدف الرئيس من إصدار المجلة في تطوير تخصص العلوم السياسية ليصبح حقلا علميا مستقلا عن التخصصات الأخرى، إن بمناهجه أو مواضعه أو الغايات التي يسعى لتحقيقها.

وفي مقام ثان أن يتم ربط النتاج العلمي والفكري الخاص بهذا الحقل بالواقع السياسي الاقتصادي والاجتماعي والبيئي، في نطاق انفتاح الجامعة على المحيط الخارجي وإسهامها في مجهودات التنمية الوطنية.

## شروط النشر

- ◆ تقبل المجلة الدراسات والبحوث والمقالات في موضوع تخصصها والتي تتوفر فيها الشروط المتعارف عليها في المجلات العلمية، الأكاديمية كأصالة الموضوع واعتماد المنهج العلمي وسلامة اللغة وأسلوب البحث
- ◆ أن تكون مبتكرة ولم يسبق نشرها ولم ترسل للنشر إلى جهات أخرى
- ◆ يجب أن تكون حجم المادة المرسلة للنشر بين 3000 و4500 كلمة بما فيها قائمة المراجع والهوامش أي (بين 10-15 صفحة بمعدل 300 كلمة/صفحة)، وضرورة إرفاقها بملخصات باللغات الثلاث (العربية والفرنسية والإنجليزية) بما لا يتجاوز 110 كلمة لكل ملخص، مع ذكر من 3 إلى 5 كلمات مفتاحية. تكتب النسخة باللغة العربية وفق برنامج (Microsoft Word) بخط (Simplified Arabic) مقاس 14، أما باللغة الأجنبية بخط (Times New Roman) مقاس 12. وأن تتضمن الصفحة الأولى اسم ولقب الباحث ودرجته العلمية ورتبته المهنية وبريده الإلكتروني
- ◆ تخضع الأعمال المرسلة بعد الفحص الأولي لهيئة التحرير إلى تحكيم من قبل خبراء وباحثين من ذوي الاختصاص بناء على قاعدة التقييم المزدوج وبطريقة سرية، ويخطر أصحابها بالرد قبولاً أو رفضاً أو بطلب تعديلات عن طريق البريد الإلكتروني
- ◆ لا تُردُّ المادة المرسلة إلى أصحابها، سواء نشرت أم لم تنشر.



### المقالات

- 13 د. محمد مجدان - سياسة روسيا الخارجية (1992 - 2014) : القدرات ، الرهانات والتحديات (باللغة العربية)  
كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية  
جامعة الجزائر 3
- 43 د. أمينة رباحي : نحو نظرية اللاقطبية في النظام الدولي: مقارنة جديدة لدراسة التحول في النظام الدولي (باللغة العربية)  
كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية  
جامعة الجزائر 3
- 63 د. العربي فاروق : تداعيات العولمة على سيادة الدولة الوطنية (باللغة العربية)  
كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية  
جامعة الجزائر 3
- 13 bis البروفسور. ريدي باركتيب : العلاقة بين بناء الدولة وبناء السلام في القرن الإفريقي (باللغة الإنجليزية)  
المعهد الشمالي للدراسات الإفريقية-السويد

### الدراسات

- 33 bis أ. د. بلقاسم ايراتي : استراتيجية الجزائر اتجاه الأحداث الأخيرة في الساحل (باللغة الفرنسية)  
كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية  
جامعة الجزائر 3
- 71 bis أ. د محمد نصر الدين قريش : الضمان الاجتماعي في الجزائر: نظام موحد ومستقر (باللغة الفرنسية)  
كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية  
جامعة الجزائر 3

## المحاضرات

97 bis	البروفسور . ويليام كوانت جامعة فيرجينيا، الولايات المتحدة الأمريكية	تحديات أوباما في الشرق الأوسط (باللغة الإنجليزية)
--------	---	--

## قراءة في كتاب

81	أ. بلال شاوش كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3	جون فرانسوا بايار، «الدولة في إفريقيا، سياسة البطن» (باللغة العربية)
----	--	--

## إصدارات جديدة

95	د. عامر مصباح كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3	الأمن المجتمعي في تشكيل العلاقات الدولية الجديدة: مناقشة النماذج النظرية (باللغة العربية)
109	د. عبد الحليم غازلي كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3	السياسة الخارجية الأمريكية اتجاه إفريقيا (باللغة العربية)

تتضمن المجلة في عددها الرابع مجموعة من الأبحاث المنجزة من قبل باحثين جزائريين، كما أنها فتحت المجال لباحثين أجانب سعوا إلى إنتاج ومناقشة موضوعات ذات صلة بتوجهات وانشغالات المجلة. وقد توزعت هذه المساهمات على عدد من الأقسام جاءت على النحو التالي:

يستهل العدد بقسم خاص بالمقالات وهو يحتوي على أربعة مقالات تناولت مواضيع مختلفة منها «سياسة روسيا الخارجية»، حيث حاول صاحب المقال تبيان دور القيادة في تحديد قوة الدولة، وهذا ما يبين كيفية عودة روسيا إلى الساحة الدولية كقوة مؤثرة، بعد التراجع الذي حدث لها بعد سقوط الاتحاد السوفياتي. دائما في مجال تصاعد القوى، يأتي المقال الموالي لتفسير مقاربة اللاقطبية في النظام الدولي، التي تؤكد أن العلاقات الدولية تتجه نحو نظام دولي لا قطبي بمعنى أنه لا تسيطر دولة واحدة أو دولتان أو عدة دول متساوية القوة، بل مراكز عديدة ستلعب دورا في تحديد معالم النظام الدولي، وستنافس في عصر العولمة المكانة التقليدية للدولة الوطنية. وفي هذا الإطار، انصب اهتمام موضوع المقال الثالث والذي تمحور حول دراسة «تداعيات العولمة على سيادة الدولة الوطنية»، إذ يؤكد فيه صاحب المقال على وجود مجموعة من الفواعل الاقتصادية والسياسية والثقافية في زمن العولمة تعمل على محاصرة الدولة والتقليص من دورها مؤدية بالتالي إلى إعادة النظر في مفهوم سيادة الدولة الوطنية. دائما في سياق الدولة وبنائها، يأتي المقال الأخير الذي يبحث في العلاقة بين بناء الدولة وبناء السلام في القرن الإفريقي، فكثيرا ما يزعم أن هناك توافقا بين بناء الدولة وبناء السلام، في حين يؤيد هذا المقال فكرة وجود تناقض يطبع هذه العلاقة.

يتمثل الجزء الثاني من هذا العدد في قسم الدراسات الذي شمل دراستين: عالجت الأولى موضوعا في العلاقات الدولية بينما انصبت الثانية في إطار التنظيم السياسي والإداري. ففيما يتعلق بالدراسة الأولى، فلقد عالجت موضوع استراتيجية الجزائر اتجاه الأحداث الأخيرة في الساحل، مبينة كيف أن الأحداث المأساوية التي عرفتها دولة مالي مؤخرا، ولدت في الجزائر قلقا متزايدا على أمنها واستقرارها، ويؤكد صاحب الدراسة أن التصور الأمني للجزائر اتجاه الساحل الصحراوي مبني على الاعتماد على إمكانيات الدولة الخاصة، والتعاون مع الدول المجاورة، وكذا

على معارضة أي تدخل عسكري أجنبي . فالحل السياسي هو السبيل الأحسن لمعالجة مثل هذه القضايا .

أما الدراسة الثانية، فتعالج موضوع نظام الضمان الاجتماعي في الجزائر الذي يعتبر نظاما موحدًا ومستقرًا على حسب الكاتب، إذ لا يمكننا الحديث عن أي تحول معتبر يمس نظام الضمان الاجتماعي، رغم التوجه الليبرالي للإصلاحات التي تم تبنيها على أساس دستور 1989، إذ يبدو أن التحدي الوحيد للنظام الحالي هو تحدي الاستمرار دون إحداث أي تغيير على الأسس التي تم وضعها منذ اثنتين وثلاثين سنة.

وقد تضمن هذا العدد إلى جانب الدراسات قسما آخر يضم المحاضرات التي تنظمها الكلية، وقد أدرج هذا العدد محاضرة ألقاها البروفسور وليام كوانت بعنوان «تحديات أوباما في الشرق الأوسط»، والتي حلت أسباب فشل أوباما في تحقيق الأهداف الطموحة التي كان قد سطرها في إطار سياسته اتجاه الشرق الأوسط.

أما قسم (قراءة في كتاب) فلقد خصص لكتاب جون فرانسوا بايار: «الدولة في افريقيا: سياسة البطن».

وفي الأخير، يأتي القسم الخاص بالإصدارات الجديدة لأساتذة العلوم السياسية، ولقد شمل إصدارين: الكتاب الأول عنوانه «الأمن المجتمعي في تشكيل العلاقات الدولية الجديدة: مناقشة النماذج النظرية» للدكتور عامر مصباح، بينما الإصدار الثاني فيتمثل في كتاب للدكتور غازلي عبد الحليم يحمل عنوان «السياسة الخارجية الأمريكية اتجاه افريقيا».

وأخيرا نصل إلى أن هذا العدد ما هو إلا حلقة في سلسلة حلقات المجلة التي تنهض بها الكلية.

هيئة التحرير



## Issue Contents

### Articles

- **Russia's Foreign Policy (1992-2014). Capabilities and Challenges**  
Dr. Mohamed Medjden
- **Towards the Non-Polarity Theory: A New Approach to Study the Shift in the International System**  
Dr. Amina Rebahi
- **State Building-Peace Building Nexus. The Horn of Africa**  
Prof. Redie Bereketeab
- **The Effects of Globalisation on the Nation-State Sovereignty**  
Dr. Farouk Larbi

### Studies

- **Algeria's Strategy Towards the Recent Events in the Sahel Region**  
Prof. Belkacem Iratni
- **Social Security in Algeria: A Unified and Stable System**  
Prof. Mohamed Nasr Eddine Koriche

### Conferences

- **Obama's Middle East Challenges**  
Prof. William B.Quandt



# **THE ALGERIAN JOURNAL OF POLITICAL SCIENCES AND INTERNATIONAL RELATIONS**

**An international scientific peer-reviewed journal issued by the Faculty  
of Political Sciences and International Relations**

**Fourth Issue**

**December 2015**

International Standard Serial

Number (ISSN):1111-2115

Legal Submission: 121-2014

### **Correspondence**

Address : Editing board, The Faculty of Political Sciences

and International Relations

11, Doudou Mokhtar street, Ben Aknoun 1628.

(PO box:62 El-Biar), Algiers.

Email: Journal.psir@ gmail.com

Web-site : www.univ-alg3.dz

Achévé d'imprimer sur les presses de:

L'OFFICE DES PUBLICATIONS UNIVERSITAIRES

1, Place Centrale, Ben Aknoun - ALGER

© All Publication Rights Reserved for the Faculty of Political Sciences  
and International Relations

**The studies and articles express the ideas of their authors not those of the journal.  
Thus, the editing board is not responsible for these ideas and views.**

- **Honorary President: Prof. Rabah Cheriet**

(Director, University of Algiers 3).

- **Director in Charge of Publication: Prof. Belkacem Iratni**

(Dean, Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers 3).

### **Honorary Committee**

**Prof. Ammar Bouhouche** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers 3).

**Prof. Henry.M.Clement** (University of Texas at Austin, USA)

**Sakina Damia** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers 3).

### **Editing Committee**

Director: **Prof. Mohamed Salim Kelala**

Deputy Director: **Dr Lynda Lettad Benmahrez**

Members: **Dr Abdelhalim Ghazli**

**Doria Bentebibel**



## Reading Committee

- Prof. Choubeïla Laïb** ( Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).
- Prof. Mohamed Nasr Eddine Koriche** ( Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).
- Prof. Salah Ziani** (Faculty of Law and Political Sciences, University of El HadjLakhdar, Batna).
- Dr. Mouloud Meslem** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).
- Dr. Mustapha Saïdj** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).
- Dr. Sofiane Sekhri** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).
- Prof. Hocine Boukara** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).
- Lahcen Zeghdar** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).
- Dr. Djelloul Laggoun** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).
- Dr. Nadjia Mkeddem** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).
- Dr. Kenza Meghiche** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).
- Prof. Abdelouaheb Benkhelif** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).
- Dr. Zahra Tighza** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).
- Dr. Said Guesmi** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).
- Pr. Ameer Mosbah** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).
- Dr. Azzeddine Guettouche** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).
- Dr. Abdennour Benantar** ( Paris 8 University, France).
- Dr. Edward Saulière** (The Barcelona Centre of International Studies, Spain)

## **Advisory Committee**

**Prof. Salem Berkouk** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

**Prof. Ismail Debbeche** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

**Prof. Oulhadj Ferdiou** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

**Prof. Belkacem Boumehdi** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

**Prof. Messaoud Chaanane** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

**Prof. Abdelaziz Djerrad** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

**Prof. Abdelkader Mahmoudi** (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

**Dr. Mokhtar Mezreg** ( Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

**Dr. Abdelkrim Naït Abderahmane** ( Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

### About Us

The Algerian Journal of Political Sciences and International Relations is an international scientific peer-reviewed bi-annual journal. Its first edition appeared in 1984. Its aim is to develop academic research in the field of politics and international studies, through publishing high quality papers and studies. It also aims at presenting summaries of dissertations and theses, valuable books and new reports, as well as presenting proceedings of seminars, meetings and study days organised by the Faculty of Political Sciences and International Relations.

Indeed, the review has the ambition to become a tool of communication and exchange of knowledge and expertise between researchers who belong to local and foreign academic institutions. It has also the ambition to become a means of promoting the work of laboratories and research centers which activate in Algeria and elsewhere.

Furthermore, there is a need to promote political science, as an autonomous academic field through specific topics and objectives.

Last but not least, the journal wishes to participate in the efforts made to enhance national scientific production in various domains and to adapt the university to its social, cultural and economic environment.

### **Publishing Conditions:**

- ◆ The journal accepts the studies and articles related to the field of politics and international relations discipline that meet the required standards, such as the originality of the topic, the use of appropriate methodology, and the accuracy of the writing style.
- ◆ Articles should not have been previously published.
- ◆ The length of the article should vary between 3000 and 4500 words, including the bibliography and the appendices (i.e. between 10 to 15 pages including an average length of 300 words per page). The abstract must be written in three languages (Arabic, French and English) in no more than 120 words per abstract. It should also include from 3 to 5 key-words. The Arabic copy should be written using (Microsoft Word), character (simplified Arabic), police 14, and the foreign languages copy must be written by (Times New Roman), police 12, the front page should include the researcher's name and surname, profession and e-mail address.
- ◆ The articles will be examined by appropriate specialists and experts based on the principle of anonymous double evaluation. Authors will be informed by e-mail, whether their articles are accepted or not. If necessary, contributors are required to introduce changes to improve their researches.
- ◆ Articles addressed to the editing board of the journal will not be sent back to their authors whether published or not.

# Contents

## Presentation

### Articles

- Russia's Foreign Policy (1992-2014). Capabilities and Challenges.** (In Arabic). Dr. Mohamed Medjden (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3). 13
- Towards the Non-Polarity Theory: A New Approach to Study the Shift in the International System.** (In Arabic). Dr. Amina Rebahi (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3). 43
- The Effects of Globalisation on the Nation-State Sovereignty.** (in Arabic). Dr. Farouk Larbi (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3). 63
- State Building-Peace Building Nexus. The Horn of Africa.** (in English) Prof. Redie Bereketeab (The Nordic Africa Institute, Uppsala, Sweden). 13 bis

### Studies

- Algeria's Strategy Towards the Recent Events in the Sahel Region.** (in French) Prof. Belkacem Iratni. (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3). 33 bis
- Social Security in Algeria: A Unified and Stable System.** (in French) Prof. Mohamed Nasr Eddine Koriche (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3). 71 bis

### Conferences

<b>Obama's Middle East Challenges.</b> (In English)	Prof. William B.Quandt. (University of Virginia, United States of America).	97 bis
--	--	--------

### Book Review

<b>Jean François Bayart, "L'Etat en Afrique: La Politique du Ventre"</b> or: "The State in Africa: The Politics of the Belly". (In Arabic)	By Bilal Chaouech (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).	81
--	--	----

### New Publications

<b>Societal Security in the Setting up of New International Relations:</b> Discussion of the Theoretical Patterns. (In Arabic)	Prof. Ameer Mosbah	95
<b>American Foreign Policy towards Africa.</b> (In Arabic)	Dr. Abdelhalim Ghazli	109

# Presentation

The fourth issue of the Algerian Journal of Political Sciences and International Relations gave the opportunity to Algerian researchers as well as to foreign scholars to contribute with various studies and analysis in the field of politics and international studies.

The content of this issue is divided into five main categories including articles, studies, conferences, book reviews and new publications.

The first part contains several articles dealing with different political topics. The first article aims to examine Russia's foreign policy from 1994 to 2014, the author explains how Russia came back to the world scene after Vladimir Putin's rise to power, concluding that Russia is becoming again an influential power in world politics, with a great role to be played. In the same vein, and in the context of the rise of new centers of power, the following article is devoted to the non-polarity approach in the study of the international system, which assumes that the main characteristic of the twenty first international system is to be a non-polar one characterised by numerous actors possessing and exercising several kinds of power, and challenging, in a globalised world, the Nation State traditional monopoly. This idea is widely examined in the third paper which tries to analyse the effects of globalisation on the Nation State sovereignty, and the pressures it endures from market forces and increasing actors on the international scene leading to question the concept of Nation State sovereignty. Always in the context of state, the last paper seeks to examine the state building-peace building nexus in the Horn of Africa arguing that a contradiction characterises the nexus, at least initially, concluding, however, that inclusive and democratic state building could in the long term, mitigate conflicts and promote peace building.

The second part of this issue is constituted of two studies; the first one is an analysis of Algeria's strategy towards the recent events in

the Sahel region. The author highlights the fundamentals of this strategy, arguing that the Algerian security perception towards the Sahel-Sahara is based on the reliance on the country's own capabilities, cooperation with neighbouring States and on the opposition to foreign military intervention. The study emphasises the fact that Algeria's strategy aims at reaching a political solution based on the policies of national reconciliation and inclusive dialogue between the parties implicated in these conflicts. On a completely different topic, the second study explores the multi-faceted subject of the social security system in Algeria. It underscores that this system has not known a mutation yet, remaining as it was instituted in the mid 1980's, and that its unique challenge seems to be that of sustainability.

The third part is dedicated to Professor William B. Quandt conference presented at the Faculty of Political Sciences and International Relations and entitled "Obama's Middle -East Challenges". It gives a critical view of Obama's policy in the Middle-East, by explaining, first, the content of his initial agenda for the region before analysing the main categories of impediments that prevented him from achieving his ambitious goals.

The book review of this issue presents Jean François Bayart's book entitled: "L'Etat en Afrique: La Politique du Ventre" or "The State in Africa: the Politics of the Belly".

Finally, the last part is devoted to present the recent publications of the faculty's teaching staff: The first one is a book written by Pr Ameer Mosbah entitled "Societal Security in the Setting up of New International Relations: Discussion of the Theoretical Patterns", while the second one is the book of Dr Abdelhalim Ghazli whose title is "American Foreign Policy towards Africa".

The Editing Committee